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Vládcové celého světa rádi předvádějí svou moc. Nejoblíbenější způsob jsou vojenské přehlídky. Už 
římští vítězní vojevůdci projížděli v čele vojsk Římem a nechávali se oslavovat. Stejně to dělali 
panovníci všeho druhu – až po Hitlera, Stalina a jim podobné nebo jim poddané papaláše. Je to taková 
libůstka panovníků – demonstrovat lidu svou moc. Lid pak lépe poslouchá – buď z obdivu k mocnářově 
moci nebo ze strachu z ní. 

Bible velmi dobře zná tuto psychologii potentátů, a proto už Starý Zákon nakazuje králům izraelským, 
aby se nepyšnili množstvím koní a vozů (a dokonce ani množstvím manželek). Protože by si pak mohli 
myslet, že jejich vláda je jejich vlastní byznys, jejich vlastní zásluha a jejich výdobytek. Že jsou tak moc 
dobří. 

Právě proto snad (říkají starozákoníci) byl součástí korunovačního ceremoniálu v Izraeli vjezd krále do 
hlavního města ne na válečném oři, ale na obyčejném oslovi ušákovi. Aby si král po celou dobu svého 
kralování pamatoval, že nastoupil na trůn s prázdnýma rukama a že jeho vládnutí je milost a povolání 
Boží, nikoliv samozřejmé privilegium nadčlověka. 

Pán Ježíš vjel do Jeruzaléma tímto starodávným (a možná v Jeho době už pozapomenutým) způsobem. 
Nebylo to poprvé, co dorazil do hlavního města. My víme jistě, že tam byl už jako dvanáctiletý kluk 

s rodiči. Ale i jako dospělý sem přicházel slavit v chrámě svátky. 
Ovšem teprve při své poslední cestě, kdy už počítá s tím, že jediné povýšení, ke kterému míří, je 

ukřižování, zinscenuje celý výstup s oslím průvodem. Král vjíždí do města na oslátku, aby byl nastolen 
na trůn kříže. 

Tak jak to předpověděl prorok Zachariáš – na oslátku vjíždí král spravedlivý a přinášející spásu, ale 
taky pokorný a pokořený. 

Zástupy ovšem nevědí nic o pokoře, zástupy jásají – skoro jako na fotbalovém mistrovství světa. 
Zástupy se radují, že se něco děje, že je na co se koukat a že si můžou zahulákat. 

Někteří z nich jdou ve svém očekávání dál: kromě palmových haluzí pokládají do prachu cesty své 
kabáty, aby prokázali přijíždějícímu králi náležitou čest, aby vyjádřili své potěšení i své doufání. 

Jenže co vlastně očekávají? Možná doufají, že Ježíš jako Mesiášský Boží bojovník vyžene ze země 
římské okupanty a obnoví říši krále Davida v celé její slávě. Možná očekávají, že Ježíš jako originální 
vykladač zesměšní náboženské vůdce, kteří diktovali pravidla pro život a neznali přitom milosrdenství 
ani shovívavost. Možná se jen radovali z vytržení ze všední jednotvárnosti a potichu doufali (jako lidé 
mají tendenci doufat ve chvílích politických turbulencí a změn), že nový král jim uleví na daních a 
přinese lepší prosperitu celé společnosti. 

 
Jestliže přemýšlíme nad tím, co znamená Ježíšův vjezd do Jeruzaléma pro nás dnes, jestli mu 

rozumíme jako vstupu Ježíše Spasitele do našich srdcí a do našich životů, musíme si teď taky položit 
tuto otázku: Co vlastně očekáváme od Ježíšova vstupu do našeho osobního světa? 
Čekáme, že nás zbaví těch lidí v našem okolí, kteří nám „pijí krev“, kteří nám jsou na obtíž? Nebo 

očekáváme pomoc v osobních otázkách, vyřešení problémů, se kterými si nevíme rady? Nebo ani 
nevíme, co vlastně máme očekávat a co by nám Kristův vstup do našich věcí mohl přinést dobrého? 

Co čekáme? 
Co čekaly zástupy, nemůžeme už dnes zjistit. Můžeme tušit, co očekávali učedníci – převzetí 

královského trůnu, a následně přidělení skvělých prebend nejvěrnějším následovníkům. 
Jenže, co vlastně udělal Pán Ježíš? 
Zamířil do chrámu. 
To se dalo předpokládat – to bylo místo všech důležitých obřadů, včetně korunovačních slavností. 

Ano, Mesiáš by měl nejdříve zajet do chrámu, aby vhodně poděkoval Hospodinu za Jeho přízeň a aby 
svou vděčnost stvrdil patřičnou obětí. 



 
Jenže, Ježíš všechny převeze! 
Do chrámových prostor vešel, ale zůstal v nádvoří, kde se vrhnul na zbožné prodavače 

bohoslužebných potřeb. 
Jeruzalémský chrám byl totiž v podstatě manufaktura na oběti, jakási poloautomatizovaná linka, kde si 
člověk na začátku koupil zvíře, odpovídající svou velikostí závažnosti jeho hříchů, to pak ve frontě 
předal kněžím. Ti pro něj uspořádali ceremoniál obětování, na jehož konci účastník odcházel 
s odlehčeným svědomím, protože vykonal, co bylo k tomu předepsáno. 

Jenže, jako se to může stát každému dobrému obřadu (a jako se to v historii mnohokrát stalo i 
křesťanským bohoslužebným úkonům), i z obětí občas vymizel jejich obsah – vymizelo uvědomění si 
hříchu, který stojí život nevinného zvířete, zpovrchnělo obrácení od zlého k dobrému a vyčpěla radost 
z Božího odpuštění a milosrdenství. 

Bohoslužba se změnila v byznys. I když mnozí by argumentovali, že to je byznys bohulibý a že jsou 
zde už generace a rodiny ctihodných obchodníků, kteří dodávali prvotřídní obětiny už makabejským 
hrdinům. Přesto, nebo možná právě proto Ježíš musí zakročit – převrací stoly směnárníků, hrdličky 
vypustí na svobodu a prodavače vypráská ven. 

Překvapivé je Jeho jednání. 
 
Kdo ví, jestli i pro nás Ježíš nemá podobné překvapení? Jestli navzdory všem našim očekáváním 

nebude tím prvním, co podnikne poté, co Ho vpustíme do svého života, pořádný úklid. 
Nádherně to vystihnul Jan Amos Komenský v Labyrintu světa a ráji srdce, když se zklamaný poutník 

zavře před světem ve svém srdci a začne si zoufat nad nepořádkem, který tam najde. Pak najednou 
uslyší hlas Kristův a pozve Jej dál. První, co následuje, je radikální gruntování, pořádný úklid srdce, 
zaneřáděného různým smetím a nečistotou. 

Jsme připraveni na to, že i v našich záležitostech možná bude Ježíš chtít takto gruntovat? Aby se i naše 
srdce měnila z lupičských doupat na domy modlitby? 

 
Tím úklidem příběh ovšem nekončí, to by bylo dost depresívní. 
Poté, co Ježíš vyžene z chrámu kupčíky, seběhnou se k Němu nemocní – slepí a chromí – a On je 

uzdravuje. 
To je to nejdůležitější, co se tady stane, tady je smysl Jeho příchodu. Aby uzdravil naše duše i těla, aby 

naplnil Boží zaslíbení o obnovení člověka, aby dokončil záchranu, kvůli které přišel Boží Syn na svět. 
K Ježíši se shromáždí ti, kteří neměli do chrámu přístup. Podle Starého Zákona měli do vlastního 

chrámu zakázaný přístup lidé trpící některými nemocemi nebo zdravotně postižení, a samozřejmě 
pohané. Právě s těmito odstrčenými lidmi Ježíš zůstává venku, zve je k sobě a uzdravuje je. 

 
Věřím, že právě v tom, můžeme nacházet i pro sebe adventní povzbuzení. Po generálním úklidu 

přichází uzdravení. 
Možná se cítíme nehodní přicházet k Pánu Kristu a prosit o pomoc v problémech. Možná nám i někdo 

druhý dává najevo, že za moc nestojíme, a tvrdí nám, že ani Bohu na nás nezáleží, jestli nebudeme 
bezchybní a dokonalí. 

Bible říká pravý opak. 
Pánu Ježíši záleží na každém z lidí, a neodmítá toho, kdo za Ním přijde s prosbou o pomoc. Nezakrývá 

si oči před našimi slabostmi a neschovává se před našimi chybami někde v nepřístupné svatyni, ale 
přichází do našich zaneřáděných nádvoří. 

 
A tak se podle Zachariášovy výzvy radujme z Jeho příchodu a vítejme Jej ve svých životech, dovolme 

Mu, aby vygruntoval naše srdce i mysl, a prosme Jej, aby svou láskou proměňoval i celou naši lidskou 
společnost. 

 
Pane Ježíši Kriste, věříme, že jsi Boží Mesiáš, Zachránce hříšníků. Děkujeme Ti za naději, kterou 

dáváš nám všem, za to, že nám pomáháš s úklidem nepořádku v našich duších a že vnášíš lásku a 
obnovu do našeho světa. AMEN! 


